



ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများအား ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးသည် မြန်မာနိုင်ငံတွင် မည်သည့်အတွက်ကြောင့် အရေးကြီးပါသနည်း။

မြန်မာနိုင်ငံမှ ပုံမှန်မဟုတ်သော နည်းလမ်းများဖြင့် ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများတွင် စီးပွားရေးအရ ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများ၊ နိုင်ငံတွင်းနေရပ် စွန့်ခွာရွှေ့ပြောင်းရသူများ၊ လူမှောင်ခိုကူးခံရသူများနှင့် မှောင်ခိုနည်းလမ်းဖြင့် အခြားနိုင်ငံသို့ဝင်ရောက်သည့် ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများ၊ လူကုန်ကူးခံရသူများ၊ အဖော်မပါ ကလေးသူငယ်များ၊ မိသားစုနှင့်ကွဲကွာနေသော ကလေးသူငယ်များ၊ နိုင်ငံရပ်ခြားတွင်သောင်တင်နေသူများ၊ ခေါင်းပုံဖြတ်အမြတ်ထုတ်ခံရခြင်းနှင့် နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခံရခြင်းတို့ကြောင့် နစ်နာရသူများ၊ ဒုက္ခသည်များ၊ နိုင်ငံရေးခိုလှုံခွင့်တောင်းခံသူများ စသည်တို့ပါဝင်ပါသည်။ အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းဆိုင်ရာ အခွင့်အလမ်း နည်းပါးခြင်းနှင့် လူမှုစီးပွားရေးအခြေအနေနိမ့်ကျမှုများကြောင့်လည်း ကျေးလက်ဒေသနှင့် နယ်စပ်ဒေသများတွင် နေထိုင်သူများသည် အလုပ်အကိုင်ရှာဖွေရန်အတွက် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများသို့ ပွဲစားများမှတစ်ဆင့် ပုံမှန်နှင့် ပုံမှန်မဟုတ်သောနည်းလမ်းများဖြင့် ရွှေ့ပြောင်းသွားလာလျက်ရှိပါသည်။ လူမှောင်ခိုကူးမှု သည် ရှုပ်ထွေးပြီး ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများ၏ အသက်အန္တရာယ်၊ ကျန်းမာရေးနှင့် လုံခြုံရေးအန္တရာယ်များကို ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်ပါသည်။



ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများအား ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးအတွက် IOM ၏ ရျှဉ်းကပ်မှုနည်းလမ်းများ

- မြန်မာနိုင်ငံတွင် လူကုန်ကူးခံရသူများအား ပြန်လည်ဝင်ဆံ့ပေါင်းစည်းရေးဆိုင်ရာ အကူအညီများကို ပထဝီဒေသအသီးသီးသို့ လွှမ်းခြုံမှုတိုးမြှင့်ကူညီခြင်းအားဖြင့် ပိုမိုတိုးတက်ကောင်းမွန်စေခြင်း။
- မြန်မာနိုင်ငံသား လူကုန်ကူးခံရသူများအား ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရန်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ နိုင်ငံတော်အဆင့် စံလုပ်ငန်းစဉ်များအတွက် လုပ်ငန်းမူဘောင် တရပ် ရေးဆွဲဖော်ထုတ်ရာတွင် နိုင်ငံတော်အစိုးရဌာနများအား ပံ့ပိုးကူညီခြင်း။
- လူကုန်ကူးခံရသူများအား အကူအညီပေးရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များစီမံခန့်ခွဲရေး နှင့် နေရပ်ပြန်လည်ဖွဲ့စည်းရေးနှင့် ပြန်လည်ဝင်ဆံ့ ပေါင်းစည်းရေးဆိုင်ရာ မြန်မာ-ထိုင်း နှစ်နိုင်ငံပူးတွဲ စံလုပ်ငန်းစဉ်များ ရေးဆွဲရေးတို့တွင် လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနအား အကူအညီပေးခြင်း။

IOM မြန်မာ၏ ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး လုပ်ငန်းများ

- အမွေခိုင်းစေရန်အတွက် လူကုန်ကူးခံရသော မြန်မာအမျိုးသားများအား ကူညီထောက်ပံ့မှုများကို တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်ပေးခြင်း။
- မြန်မာနိုင်ငံတွင်း ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားရာဒေသများရှိ လူကုန်ကူးခံရသူများအား အကူအညီပေး ပံ့ပိုးပေးခြင်း။
- ထိခိုက်ခံရလွယ်သော ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများနှင့် လူကုန်ကူးခံရသူများအား ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးလိုအပ်ချက်များကို တက်ကြွစွာဖြေရှင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် မြန်မာနိုင်ငံတွင် ပေါ်ထွက်လာသော လူမှုအဖွဲ့အစည်းများအား စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ပေးခြင်းမှတစ်ဆင့် လူကုန်ကူးခံရသူများအတွက် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးဝန်ဆောင်မှုများကို ပိုမိုကျယ်ပြန့်စွာလုပ်ဆောင်ခြင်း။
- ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုများကို ပိုမိုတိုးတက်ကောင်းမွန်စေရန်ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များနှင့် ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားရာဒေသများရှိ ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများ၏ ဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်မှုများကို လျော့နည်းစေခြင်း။



"ကျွန်တော့်မိသားစုနဲ့ အဆက်အသွယ်မရခဲ့တာ အတော့်ကိုကြာပါပြီ။ ထိုင်းနိုင်ငံကို မထွက်လာခင်တုန်းကတော့ အစ်ကိုနဲ့ဖုန်းပြောဖြစ်သေးတယ်။ အဲဒါတုန်းကသူက အရမ်းစိတ်လှုပ်ရှားနေပြီး ဘာတွေပြောခဲ့လဲဆိုတာကိုတောင် ကျွန်တော်မမှတ် မိတော့ပါဘူး။ ကျွန်တော်သိတာတစ်ခုကတော့ အစ်ကိုဟာ အဲဒီအချိန်မှာ ငိုနေတယ်ဆိုတာပါဘဲ။

ကျွန်တော်အိမ်ကိုတန်းပြန်ချင်ပါတယ်။ နောက်ပိုင်းမှာတော့ အမေ့စီးပွားရေးဖြစ်တဲ့ သစ်သီးရောင်းတာကိုဘဲ ကူလုပ်တော့မယ်လို့စဉ်းစားထားပါတယ်။ ကျွန်တော့် မိသားစုတွေကို အံ့ဩဝမ်းသာသွားအောင် လုပ်ချင်လို့ ကျွန်တော်ပဲခူးကအိမ်ကို ပြန် လာမှာကိုဘယ်သူ့ကိုမှ ပြောပြထားပါဘူး။" အောင်လွင် (အမည်လွှဲ)၊ IOM ၏ ကူညီပေးမှုဖြင့် အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံမှ ကောင်းမွန်လုံခြုံစွာ ပြန်လည်ရောက်ရှိ လာသော မြန်မာနိုင်ငံသား လူကုန်ကူးခံရသူတစ်ဦး။

လူကုန်ကူးမှုတိုက်ဖျက်ရေးနှင့် နေရပ်ပြန်ရေးအကူအညီပေးခြင်း

IOM သည် လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနနှင့် လူကုန်ကူးမှုတားဆီးနိုင်ရေးရေးရာတပ်ဖွဲ့တို့နှင့် နီးကပ်စွာပူးပေါင်း၍ လူကုန်ကူးခံရသူများအား အကူအညီပေးရေးဆိုင်ရာ မြန်မာ-ထိုင်း နှစ်နိုင်ငံ ပူးတွဲအစည်းအဝေးများဖြစ်မြောက်ရေး၊ နှစ်နိုင်ငံပူးတွဲ စံလုပ်ငန်းစဉ်များရေးဆွဲရေး တို့အတွက် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးပါသည်။ IOM မြန်မာ အနေဖြင့် ၂၀၁၅ခုနှစ်၌ လူကုန်ကူး ခံရသူ အမျိုးသား ၁,၂၀၀ ကျော်အား အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံမှထွက်ခွာစေခဲ့ပြီး လူကုန်ကူးခံရသူနှင့် လူမှောင်ခိုကူးခံရသူ ၅၄ဦးအား ထိုင်း၊ ဩစတြေးလျ၊ ဂျပန်၊ နယ်သာလန်၊ နော်ဝေနှင့် ပါပူအာနယူးဂီနီနိုင်ငံ တို့မှထွက်ခွာစေခဲ့ပြီး မြန်မာနိုင်ငံသို့ ပြန်လည်ခေါ်ဆောင်ရာတွင် တိုက်ရိုက် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ပါသည်။ လူကုန်ကူးခံရသူများ၊ လူမှောင်ခိုခံရသူများနှင့် ထိခိုက်ခံရ လွယ်သောအုပ်စုများကို တိုက်ရိုက်အကူအညီပေးအပ်ရေးလုပ်ငန်းများ ပိုမိုအားကောင်း လာစေရန်အတွက် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်နှင့် နိုင်ငံအဆင့်ပြန်လည်ပို့ဆောင်ရေးဆိုင်ရာ ထိရောက်သော လုပ်ငန်းယန္တရား ပေါ်ထွန်းလာရေးတွင်လည်းပံ့ပိုး ကူညီဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။ IOM ၏ အခြားသော လုပ်ငန်းဆောင်တာများတွင် လူကုန်ကူးမှုအန္တရာယ်များအကြောင်း သတင်းအချက်အလက် များဖြန့်ဝေသည့် လှုပ်ရှားမှုများ လည်းပါဝင်ပါသည်။



အကြပ်အတည်းများပေါ်ပေါက်နေသည့် နိုင်ငံများရှိရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများ (MICIC)

အရေးပေါ်အခြေအနေများတွင် ရွှေ့ပြောင်းသွားလာနေထိုင်သူများအပေါ် ကျရောက် သည့် ဘေးအန္တရာယ်များကို လျော့ချနိုင်စေရန်အတွက် အစိုးရများနှင့်အခြားပါဝင် ပတ်သက်သူများ၏ စွမ်းဆောင်ရည်တည်ဆောက်ရေးကို ရည်ရွယ်သည့် ရှေ့ပြေးလုပ်ငန်း စီမံကိန်းတစ်ရပ်ကို IOM မှ စမ်းသပ်ဆောင်ရွက်နေပါသည်။ ထိုသို့ဆောင်ရွက်ရာ ၌ ရွှေ့ပြောင်းသွားလာနေထိုင်သူများ၏ ဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်မှုများကိုလျော့ချရာတွင် မူရင်းနှင့် လက်ခံနိုင်ငံများ၏ အခန်းကဏ္ဍများကို ဖော်ထုတ်သတ်မှတ်နိုင်ရန်အတွက် မူရင်းနိုင်ငံ နှစ်နိုင်ငံဖြစ်သော မြန်မာ၊ ဝှာတီမာလာ နှင့် လက်ခံနိုင်ငံ နှစ်နိုင်ငံဖြစ်သော ထိုင်းနှင့် မက္ကဆီကိုတို့တွင် စမ်းသပ်အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။ IOM မြန်မာအနေဖြင့် စီမံကိန်းလုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ရာတွင် (၁) ဘေးအန္တရာယ်များ၊ ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှုအစီအမံများ၊ အာမခံနှင့် ဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်စဉ်နှင့် ကျရောက်ပြီးအချိန်များတွင် အကူအညီရရှိနိုင်မည့်နည်းလမ်းများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ နိုင်ငံဆိုင်ရာအကြံဉာဏ်များ ရယူဖော်ထုတ်ဖြန့်ဝေခြင်း (၂) သက်ဆိုင်ရာဝန်ထမ်းများအတွက် သင်တန်းအစီအစဉ်များတွင် e-learning လေ့လာသင်ယူမှု ကို ပေါင်းစပ်ထည့်သွင်းနိုင်ရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ခြင်း (၃) ပြည်ပရောက်မြန်မာနိုင်ငံသားများအား အကူအညီပေးရာတွင် သက်ဆိုင်ရာအစိုးရဌာန အဖွဲ့အစည်းများအား ပိုမိုခိုင်မာအားကောင်းစေခြင်း (၄) စံလုပ်ငန်းစဉ်များ ရေးဆွဲခြင်းစသည်တို့ကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။

ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများအား ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးလုပ်ငန်းတွင် IOM အဖွဲ့၏ အဓိကမိတ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများမှာ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာန၊ လူကုန်ကူးမှုတားဆီးနိုင်ရေး ရဲတပ်ဖွဲ့၊ ဒေသဆိုင်ရာတာဝန်ရှိပုဂ္ဂိုလ်များ၊ ရပ်ရွာလူထုအခြေပြု အဖွဲ့အစည်းများ၊ UN အဖွဲ့အစည်းများ၊ INGO များ၊ LINGO များ ပါဝင်ပါသည်။

ရွှေ့ပြောင်းသွားလာ နေထိုင်ခြင်းဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်း (IOM)
မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာရုံး
 ၃၁၈ (က)၊ အလုံလမ်း၊ ဒဂုံမြို့နယ်၊ ရန်ကင်း၊ မြန်မာ
 ဖုန်း - ၂၀၁၅၈၈၊ ၂၃၀၁၉၆၀ ~ ၆၂၊
 ၀၉၉၇၃၂၃၆၆၇၉၊ ၀၉၉၇၃၂၃၆၆၈၀။
 အီးမေးလ် - iomyangon@iom.int
 ဝက်ဘ်ဆိုဒ် - www.iom.int



အလှူရှင်များနှင့် မိတ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများကို ကျေးဇူးတင်လျှက်
